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نقد ۷۰سی 
 کمدی ناامیدکننده و نازل 

محمدرضا دلیر: فیلم ســینمایی «۷۰سی» 
که بر اســاس طرحی از بهرام افشــاری و 
به کارگردانی خود او ساخته شده، روایتگر 
زندگــی ســه خانــواده از قشــر ضعیف و 
آســیب پذیر اســت که در آســتانه تحول 
مالی عظیمی قرار دارند. این ســه خانواده 
سعی می کنند  از فرصت پیش آمده، کمال 
بهــره را ببرند و هر طور شــده  صاحب ۳۰ 
میلیارد پول نقد بشوند. فیلم، دغدغه قشر 
کم بضاعت و مشــکلات آنهــا را دارد، اما 
به دلیل تجاری بــودن فیلم نامه، به خوبی 
توانســته پیام خود را بــه مخاطب منتقل 
کنــد و صرفا فضایــی خنده دار، بــه دور از 
شــوخی های جنســی و ناهنجــار را برای 
خانواده خلق کرده اســت. ۷۰سی فیلمی 
است که بیننده صرفا به حال موسیقی های 
مجلســی در آن شاد می شــود. فیلم نامه 
۷۰ســی برگرفتــه از جایزه بــزرگ مهران 
مدیری است که هیچ منطقی در فیلم نامه 
آن رعایت نشده اســت؛ چراکه کدام بانک 
اســت که جایزه ۳۰ میلیارد تومانی بدهد؟ 
و اینکــه در فیلم قصه حســینی نیا و الهه 
حصــاری چرا تمام شــد؟ به نظــرم فیلم 
۷۰سی نتیجه نوستالژی های دیداری بهرام 
افشــاری اســت. قصه آن نخ نما شــده و 
افشاری سعی دارد با استفاده از جنبه های 
کاریزماتیــک خــود و دیگر ســلبریتی های 
فیلم، مردم را ســرگرم کنــد. تناقضات در 
فیلم ۷۰ســی تمامی ندارد و این پرســش 
مطرح می شــود که چگونه کسی می تواند 
با فروختن النگو و حلقه همســرش بتواند 
خــرج بیمارســتان، مراســم ازدواج و... را 
بدهد؟ فیلم نامه دچار ساختارگریزی مفرط 
اســت؛ چرا که در ســینمای ایران لودگی و 
خنداندن مخاطب به هر شیوه و هر قیمتی 
در اولویت فیلم ســازان و فیلم نامه نویسان 
قرار دارد و ۷۰ سی هم سعی دارد از قافله 

عقب نماند.
در ۷۰سی، کارگردان تلاش کرده  کمدی 
خانوادگی را روی پرده ببرد. این فیلم که با 
تکیه بر کمدی موقعیت که به تئاتر نزدیک تر 
اســت، تلاش می کند کمــدی متفاوت تر از 
کمدی های هم سبک و سیاق خود ارائه دهد. 
این فیلم سعی کرده  بدنه فیلم های کمدی 
چند ســال اخیر ســینمای ایــران را حفظ 
کند اما برای خنداندن تماشــاگر دســت به 
استفاده از ادبیات و تصویرسازی غیر اخلاقی 
نزده و تن به لودگی های پوچ نداده اســت. 
از ســوی دیگر، فیلم تلاش می کند خود را 
با کمدی روز جامعه که بیشــتر در فضای 
مجــازی خلاصه می شــود، معرفی کند و 
از اتفاقــات واقع گرایانــه کمدی که شــاید 
در روزمره زیســتی آدم ها اتفــاق می افتد، 
فاصله بگیــرد؛ چیزی که سال هاســت نه 
در ژانر کمــدی، بلکه در باقــی ژانرها هم 
شاهد آن هســتیم. نکته آخر اینکه داستان 
و شــیوه پرداخت موقعیت ها صحنه های 
کمــدی را دچــار پســتی  و  بلندی هایــی 
می کند که مخاطب را برای لحظاتی شــاد 
می کند و بعد خیلی زود تمام می شــود. با 
پیشــروی فیلم، فیلم نامه و شــخصیت ها 
عمق پیــدا نمی کند و صرفــا کاریکاتوری 
از وضعیت قشــر پایین و متوســط جامعه 

ارائه می شود.

نوازنده سابق فیلارمونیک 
برلین رهبر جدید ارکستر 

پراگ شد
فرید پریش: تئاتر ملی چک ســال جدید را 
با تغییرات قابل توجهی در کادر موسیقی 
خود آغاز کرده است. آندری یورکویچ، رهبر 
ارکســتر این مجموعه، پس از دو سال ونیم 
فعالیت «به دلایل شخصی» از سمت خود 
کناره گیری کرده است. یورکویچ که اصالتی 
اوکراینــی دارد، جــای خود را بــه هرمان 
باومر، نوازنده باســابقه ترومبون ارکســتر 
فیلارمونیک برلین و مدیر موسیقی پیشین 
شهر ماینتس، سپرده است. باومر که در ماه 
جاری ۶۰ ساله می شود، سابقه ای ۱۲ ساله 
در مدیریت موســیقی دارد. او همچنین در 
ســال ۲۰۰۷ همراه با ارکســتر آزنابروک به 
ایران سفر کرده و در تالار وحدت به اجرای 
موسیقی پرداخته است. در کنار این تغییر، 
زوزانــا کادلچیکــووا به عنوان سرپرســت 
جدید گروه کُــر تئاتر ملی منصوب شــده 
است. او جایگزین آدولف ملیخار می شود 
که همچنان به عنوان سرپرست گروه کُر در 

اپرای دولتی فعالیت خواهد کرد.
پر بویه هانسن، هنرمند نروژی، مدیریت 
هنری اپرای تئاتر ملی را بر  عهده دارد. این 
تغییرات  کــه با عباراتــی همچون «دلایل 
شــخصی» و «ماندن در سمت های دیگر» 
توضیح داده شده اند، همچنان در هاله ای 
از ابهام قرار دارند؛ موضوعی که به فضای 
خــاص فرهنگی و ســبک زندگــی پراگ 

بی شباهت نیست.

یک سریال جاسوسی با فیلم نامه ای بسیار معمولی
«کبوتران سیاه» در بریتانیا چه کسانی 

هستند؟

 حضور در جشنواره های خارجی خلاف 
قوانین نیست

فرزانه متین: سریال کبوتران سیاه (Black Doves) محصول بریتانیا در اواخر 
ســال میلادی گذشــته از شبکه نتفلیکس در شــش اپیزود پخش شد و با 
رضایت مخاطبان، بالافاصله این شبکه با ارائه یک تیزر، خبر ساخت فصل دوم آن 
را تأیید کرد. این ســریال در ژانر جاسوسی و کمدی توانست یک تریلر متفاوت را به 
نمایش بگذارد. کبوتران ســیاه نام یک تشــکیلات جاسوسی در انگلیس است که 
اطلاعات و اسناد محرمانه را با بالاترین نرخ به سازمان های دیگر می فروشد. با این  
حال در هیچ کجای این  مجموعه تلویزیونی اشاره ای به اساس و پایه این تشکیلات 
نشده اســت؛ اینکه سازمان خصوصی است یا بین المللی یا دولتی؟ جاسوسان بر 
چه معیارهایی در این ســازمان پذیرفته می شــوند؟ و از همــه عجیب تر با وجود 
سازمان اطلاعات جاسوســی قوی بریتانیا، چه نیازی به وجود چنین سازمان هایی 
هســت؟ آیا از این تشکیلات فقط یک  مورد وجود دارد یا اینکه فعالیت سازمان ها 

گسترده و تعدادشان زیادتر است؟
آنچه این ســریال را بــرای مخاطبان به عنوان تجربــه ای لذت بخش درآورده، 
روراســت بودن با مخاطب، فقدان پیچیدگی و نقش آفرینی ستاره هایی مانند کیرا 
نایتلی، بن ویشاو، سارا لانکاشایر، اندرو بوچن و کاترین هانتر است. جو بارتون که این 
تریلر جاسوسی بریتانیایی را خلق کرده، معتقد است  فیلم نامه را بی برنامه و محض 
سرگرمی نوشته است. از این رو داستان فصل اول کبوتران سیاه فاقد جزئیات است، 
چندان خوش ساخت نیست و آنچه به سریال جان می دهد، هنرنمایی بازیگرانش 
اســت. همچنین ترکیب چند ژانر اکشن، رمانتیک، کمدی، تریلر و  جاسوسی باعث 

شده که سریال متمایز از دیگر سریال های فاخر جاسوسی باشد.
داستان سریال درباره هلن وب با بازی کیرا نایتلی، یک جاسوس حرفه ای است 
که ۱۰ ســال گذشته با عضویت در ســازمان  مخفی «کبوتران سیاه» به جمع آوری 
اطلاعات از شوهر سیاســت مدارش، والاس وب، وزیر دفاع بریتانیا، گذرانده و حالا 
مادر دو فرزند اســت. اما با مرگ مرموز جیســون، دوســت پنهانــی هلن، او دیگر 
نمی تواند آرام بگیرد و درصدد گرفتن انتقام است و در  این  میان هم زمان سفیر چین 
در انگلیس کشــته می شود و دخترش را می دزدند. همکار قدیمی هلن، سم یانگ 
که به ازای پول آدم می کشد، در این مسیر همراه او می شود. همکاری یک جاسوس 

و قاتل حرفه ای منجر به کشف لایه های عمیق تر فساد می شود.
این ســریال برخلاف دیگر مجموعه های جاسوسی تیره و تار نیست و مخاطب 
از همان اپیزود اول با داســتان آشــنا می شود و پیچیدگی های لایه  به  لایه را ندارد. 
روایت تک خطی نیست و فلش بک هایی به گذشته هلن و سم زده می شود که هر 
دو تاریک است. با اینکه سکانس های فلش بک در این شش قسمت بیش از اندازه 
اســت، اما روند داستان را کند نمی کند و در برخی صحنه ها به بازگشایی گره های 

سریال کمک می کند و توالی ذهنی را به هم  نمی ریزد.
از مــوارد دیگری که این ســریال ضعیف را برای تماشــاگران  دلنشــین کرده، 
حال و هوای کریســمس در لندن با تم  جاسوســی اســت. افشــاگری های سریال 
پیش بینی پذیــر اســت، بــا این حال در هر قســمت ما شــاهد تعلیق هســتیم. 
صحنه های اکشــن از جاسوسی آن بیشتر است و در برخی اوقات اکشن در سریال 
منجر به کمدی می شــود. هلن و ســم به عنوان دو همــکار از پس کارهای خود 
به خوبی برمی آیند و می دانند چگونه گلیم خود را از آب بیرون بکشند. همچنین 
رد و بدل شدن دیالوگ بین آن دو جذاب است. مخاطب در کبوتران سیاه چندین بار 
با رئیس هلن وب نیز ســر و کار دارد، خانم رید مرموز که بارها بر این تأکید دارد که 
هلن، هویت خود را برای جیسون آشکار کرده است یا نه، اما هلن همچنان دروغ 
می گوید. او از پوســته سخت جاسوسی اش خسته شده و برای جیسون، هویتش 
را آشکار کرده و این در حالی است که جیسون مأمور ام   آی۵ بوده اما از بیان کردن 
هویت هلن برای ســازمان های اطلاعاتی سر باز زده است. برای مخاطب، پیشینه 
خانم رید مهم اســت اما در این فصل به غیر از هشدارهایی که به هلن می دهد، 
نمی توان از هویت   گذشــته اش باخبر شد. این سریال با یک فیلم نامه دم دستی و  
معمولی که سرشــار از ضعف هایی است که از چشم مخاطبان دور نمی ماند، با 
نمره ۷٫۲ از ســایت IMDb، منتقدان را شــگفت زده کرده است، به طوری که این 
نمره گویا اغراق آمیز و دستکاری شــده است. به هر حال همان طور که در بالا ذکر 
شــد، آنچه سریال را تماشایی کرده، شخصیت پردازی قوی هلن و سم است. کیرا 
نایتلی، جنبه ای از توانایی اش را در این سریال نشان داد که ببینده پیش  از  آن ندیده 
بود. او به شــخصیت هلن جان داد و در مقابل ما با بازی شــاهکار بن ویشــاو در 
نقش سم روبه رو هستیم. او با اجرای خوب و فراموش نشدنی اش، از نایتلی جلو 
زد و وزنه فیلم را بر دوش کشید. در نهایت بازی همه هنرپیشه ها تحسین برانگیز 
است. از دیگر نقاط قوت سریال، موسیقی پس زمینه ای آن است که مارتین فیلپس 
آهنگ ساز سریال هایی مانند پیکی بلایندرز، تاج، آرزوهای بزرگ و  جنگ و صلح، با 
این  مجموعه  همکاری کرده است. کبوتران سیاه شاید بالاخره توانست نتفلیکس 
را از رخوتی که مدت ها در ســریال های زبان انگلیســی در آن فرو رفته بود، بیرون 
بکشاند و به روزهای اوجش بازگرداند اما در نهایت باید گفت اگر به دنبال تماشای 
یک مجموعه جاسوســی مانند آمریکایی ها، هوملند، کشتن ایو، بلک لیست و... با 
داستان های در هم پیچیده، خیانت و گمراه کننده هستید، بهتر است  کبوتران سیاه 
را تماشا نکنید. آن طور که پیداست، هر فصل این سریال دارای یک داستان است، 
از  این رو در فصل دوم باید شاهد قصه ای جدید باشیم و امیدوارم فیلم نامه نویس، 

داستان را  محض سرگرمی ننویسد.

 مهر: منوچهر شاهســواری، دبیر جشــنواره فیلم فجر، درباره حواشی و 
اتفاقات این جشنواره در «استودیو هشت» رادیو نمایش صحبت کرد و در 
ابتدا درباره اصلاح پوستر حاشیه ای این جشنواره گفت: فکر می کنم در روز اعلام 
اســامی فیلم های جشنواره، پوستر اصلاح شده به نمایش گذاشته شد. این گونه 
نبود که بخواهد عوض شــود، بلکه بر ســر جزئیات فنی و گرافیکی آن نکته ای 
وجود داشت و نقدهای دلسوزانه ای مطرح شده بود و با تأخیر اما در نهایت در 
مراسم اسامی فیلم های شــرکت کننده که از تلویزیون پخش شد، آنچه دیدیم، 
نســخه اصلاح شده پوستر بود.  او درباره اینکه فیلم «قاتل و وحشی» به صورت 
قطعی قرار است در جشنواره نمایش داده شود یا خیر، بیان کرد: هر جشنواره ای 
گمانه زنی های خود را دارد و دوســتان در فضای رسانه ای گاهی اوقات علایق و  
کنجکاوی هــای خــود را اعلام می کنند. به نظر من، بایــد کمی صبوری کنیم تا 
بتوانیــم آنچــه را که به نظر من آینه تمام نمای ســینمای ایران اســت، چه در 

نمایش های ویژه و چه در بخش مسابقه سینمایی ایران، عرضه کنیم.  
  شاهســواری درباره فیلم هایی که پیش  از این در جشنواره های خارجی شرکت 
داشته و امسال در جشنواره فیلم فجر نیز پذیرفته شده اند، توضیح داد: جشنواره 
جهانی فیلم فجر خوشــبختانه با اینکه دو سال است برگزار نشده، همچنان در 
رده جهانی الف قرار دارد. تا آنجایی که من اطلاع دارم، جشــنواره های رده الف 
ترجیــح می دهند هر فیلمی که به آنها ارائه می شــود، اولین نمایش خود را در 
آن جشنواره داشته باشد. اما این مسئله درباره برخی دیگر از جشنواره ها وجود 
ندارد. جشــنواره فیلم فجر اساسا یک جشنواره ملی اســت و این قواعد به آن 

تعلق نمی گیرد.
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صالحــی در ابتــدای  نشســت خبری روز گذشــته خــود ، به 
برنامه های چهارگانه ای که به مجلس داده اســت اشــاره کرد و 
گفت: «اصلاح بنیــادی فرایند مجوزها انجام می شــود و در این 
مســیر باید به تســهیلگری فکر کرد که امیدواریم تا پایان ســال 
شــرایط در بخش صدور مجوز بهتر باشد. مورد دوم شفاف سازی 
بود کــه در ایــن دوره کمیتــه آن راه افتاده و تاکنون ۲۰۰ ســند 
بارگذاری شــده و اگر تلاش کنیم پشــت این دیوار شیشه ای قرار 

بگیریم، ایمن تر هستیم».
او در بخــش دیگــری از صحبت هایــش دربــاره برنامه های 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی دولــت چهاردهــم در حوزه 
فنــاوری نوین، گفــت: «طرح اســتفاده از هــوش مصنوعی در 
حوزه فرهنگ در حال انجام اســت. ســند نظام محتوا و خدمات 
محتوا آماده شــده و در حال ارائه آن هســتیم. دولت الکترونیک 
به صورت جدی در حال تداوم اســت، اقداماتی صورت گرفته اما 

کار قابل توجهی داریم».
صالحی بیان کرد: «دبیرخانه ســامانه انتشــار دسترســی به 
اطلاعات یکی از مهم ترین رویکردهای ما در حوزه مردمی ســازی 
و عدالت فرهنگی اســت که می بایست شــرایطی فراهم شود تا 
برخــی اطلاعات غیرمحرمانه نیز پیــش روی مخاطبان قرار گیرد. 
ما در حوزه اقتصــاد فرهنگ هم تلاش هایی را انجام دادیم که از 
دولت گذشــته آغاز شــد و ما هم در این دولت به شدت پیگیر آن 
هستیم. در این مسیر بحث توسعه شبکه شهرهای خلاق فرهنگ 
و هنر یکی از مهم ترین رویکردهایی اســت که می تواند در حوزه 
اقتصادی و فرهنگی مورد توجه قرار گیرد؛ مســیری که در دولت 
دوازدهم آغاز شــد و مــا تصمیم داریــم آن را در این فضا ادامه 
دهیم». او ادامه داد: «نقشــه فرهنگی استان ها در شورای عالی 
انقلاب تهیه شده بود و این نقشه فرهنگی را به جد دنبال می کنیم 
که نظام نامه و روش خاص خود را دارد که بتوانیم هویت ایرانی 

اسلامی را در جغرافیای کشورمان پیش ببریم».
او در ادامه نشســت در پاسخ به پرسشی درباره قانون حجاب 
و عفاف و راهبردهــای وزارتخانه گفت: «این قانــون با تأخیر در 
ابلاغ مواجه شــده، یکی از پیشنهادها ارائه لایحه جایگزین است 
و به نظر می رســد معاونت حقوقی در این مسیر جایگزینی پیش 

می رود».
صالحــی در بخش دیگری از این نشســت دربــاره طرح های 
پرحاشــیه دولت قبل که هنوز در سایت وزارتخانه است و آیا قرار 
است آنها را دنبال کند؟ گفت: «ما در شرایط ویژه ای آمدیم ولی با 
وزارت فرهنگ آشــنا بودم و این آشنایی پیشین سبب شد برای من 
وضعیت متفاوت باشــد. وزارت فرهنگ پس از شــهادت آیت االله 
رئیســی و بعد از انتخابات در حالت نیمه مستقر حضور داشت و 
در این مدت رویدادهایی که برگزار شــده بی نقص نبوده اما تلاش 
شــد قابل دفاع باشند. اما اینکه افق های جدید را بخواهیم طرح 
بریزیم، به تثبیت احتیــاج دارد و برای خط زدن نباید عجله کنیم. 

اگر به نتیجه برسیم حتما اصلاح می کنیم».

صالحی در پاســخ به این پرســش که چالش های بســیاری 
پیش روی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است که عمده ترین آن 
ممنوع الکاری هنرمندان، چالش ســینمای زیرزمینی، بلاتکلیفی 
جشــنواره مد و لباس و... اســت، گفت: «اگــر بخواهیم چالش  
عمده در کل حاکمیت را بگوییم، چالش سرمایه اجتماعی داریم 
و کاهش اعتماد مردم به حکمرانان روشــن اســت که در حوزه 
فرهنگ و هنر شــتاب بیشــتری پیدا کرد. عوامــل مختلفی باعث 
گسست و گسل در سرمایه اجتماعی-فرهنگی هنر نسبت به نظام 
حکمرانی شــده که قالب های مختلــف دارد؛ از قهر و فاصله تا 
نفرت و اعتراض. این واقعیت اجتماعی خود ماســت که باید آن 
را بفهمیم و با برداشــت درســت با آن مواجه شویم. کل جامعه 
دچار اغتشاشــات ذهنی و معرفتی اســت و در اصحاب فرهنگ 
و هنر مضاعف شــد. اگــر اعتماد ذی نفعان را نداشــته باشــید، 
کاری درســت اتفــاق نمی افتــد و موجب می شــود کاری را که 
شــروع می کنیم، از همان ابتدا از دیوار بی اعتمادی فرو می ریزد. 
این اهم چالش هاســت و تــلاش کردیم و کار ســختی بود، زیرا 
اعتماد یک شبکه اســت و من در این راستا تلاش کردم. روزهای 
سختی پیش رو داریم. ســعی داریم با توجه به موقعیت ایران و 
بحران هایی که ممکن است در پیش داشته باشیم، گردهم بیاییم 
و از نزدیک با هم باشــیم، حرف هــم را بهتر بفهمیم و مهم ترین 
چالش این بوده اســت. تلاشم این بود که بر این موضوع متمرکز 
باشــیم و همچنین تلاش کردیم بخش های دیگر نظام حکمرانی 
را متوجه این کنیم  که جامعه ما قابل اعتماد و قابل احترام است 

و اعتماد ازدست رفته را برگردانیم».
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در پاســخ به این پرسش که آیا 
ســازوکار مشــخصی برای بررســی کتاب در پیش دارند  و اساسا 
دولت بــرای اصلاح قانون ممیــزی کتاب چه برنامــه ای دارد؟ 
گفت: «این دغدغه درســتی اســت و بالاخره مؤلــف برای تولید 
اثر وقــت می گذارد. در دوره قبل، قدمی را برداشــتیم که ناکافی 
اســت؛ نمی توانیم اثر را به چند نفر بدهیم و انتظار داشته باشیم 
برداشــت یکسان داشته باشــند و حتما در فرایند بررسی اختلاف 

سلیقه پدید می آید».
صالحــی در پاســخ به این پرســش کــه در چند ســال اخیر 
فیلم های کمدی فضای بیشــتری از ســینمای ایــران را به خود 
اختصاص داده اند و ژانرهای دیگر به حاشیه رانده شده اند و نگاه 
او به این موضوع چیســت؟ گفت: «این دغدغه بســیار قابل درک 
اســت. بالاخره ســینمای ایران ویترینی اســت که اگر بخواهد در 
قالب یک ژانر حتی بهترین کمدی ها هم نمایش داده شود، قطعا 
به افــول می انجامد و اصلا نباید مفتخر باشــیم که چون فروش 
بالاســت بنابراین باید به ژانرهای دیگر توجه نکنیم. بی تردید اگر 
ســینمای کمدی درســت ساخته شود، ســینمای محترمی است 
امــا برای بنده و همکارانم در وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
دیگر ژانرهای ســینمایی نیز بســیار جدی است. البته در مجموع 
بایــد گفت تعــداد فیلم ها در حوزه ســینمای اجتماعی مقداری 

قابل توجه تر شــده که بایــد در این زمینه جدی تر قــدم برداریم. 
فکر می کنــم با اطلاعات جدیدی که پیدا کــردم، کم وبیش دیگر 

مسیرهای سینما نیز مورد توجه قرار گرفته است».
او در پاسخ به حواشی انتخاب فیلم ها در جشنواره فیلم فجر 
و اینکــه برخی از ســازندگان آثار علاقه مند حضور در جشــنواره 
هســتند، گفت: «فیلم هایی که در مسیر انتخاب جشنواره هستند 
باید پروانــه نمایش گرفته باشــند و این طور نبوده که در مســیر 

ممیزی به خاطر محتوا در جشنواره نباشند».
ســیدعباس صالحی دربــاره وضعیت بودجه وزارت ارشــاد 
نیز گفت: «دوســتان ما در رســانه این موضوع را دنبال کنند، این 
موضوع بخشــی از کار شماســت؛ اینکه جمعــی مدعی بودند 
بودجــه ۲۰ برابر شــده ، قانون بودجه مشــخص و علنی اســت. 
بروید بودجه پنج ســال گذشــته را موضوع گــزارش قرار بدهید 
تــا بفهمیم بودجه چقدر رشــد کرده اســت. ما هــم خبرهایی 
از افزایش بودجه می شــنیدیم و خوشــحال بودیم از سر و روی 
وزارتخانه پول می بارد و دیگر شــرایط عســرت و تنگدستی قبل 
نیســت، اما آنچه در بودجه ۱۴۰۳ قابل مشاهده است، این است 
که بودجه ۱۷ درصد رشد داشته اما حقوق و دستمزد و پشتیبانی 
۳۰ و ۴۰ درصد افزایش داشــته است. از طرف دیگر اینکه چقدر 
بودجه تخصیص داده شــده هــم بحث دیگری اســت؛ تاکنون 
۵۷ درصد بودجه تخصیص داده شــده اســت. تأکید بر بند «ب» 
تبصــره ۱۳ که پول بــه وزارتخانــه می ریزد، همــان یک درصد 
شرکت هاست و صحبت های ابتدایی ۳۶ همت بود که بعد گفتند 
نمی شود. در این ۱۰ ماه، شش میلیارد و ۲۰۰ به ما دادند. واقعیت 
بودجه این است. بودجه را نگاه کنید و بررسی کنید که تا چه حد 
صحت دارد. امسال ۱۷ درصد رشد داشته و کمک به مطبوعات و 

نشر هم ۲۰ درصد بوده است».
او درباره ماجــرای ممنوع الکاری هنرمندان و اقدامات وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در این زمینه گفت: «برخی اتفاقات افتاد 
کــه تابع زمان بــود و برخی مجموعه ها تصمیــم گرفتند پاره ای 
از ممنوعیت ها صورت بگیرد. تا این مرحله مشــکل بســیاری از 
هنرمندان مرتفع شــده که من تلاش می کنم اســامی افراد را به 
دلیل افزایش حساسیت ها نبرم. اما خوشبختانه با تعاملی که در 
نهادهای امنیتی و قضائی انجام دادیم، تلاش های خوبی صورت 
گرفته که مشکل بسیاری از هنرمندان حل شود. این طبیعی است 
که در این زمینه پرســش های زیادی مطرح اســت و این موضوع 
یکی از مهم ترین مســئله هایی اســت که بنده به  عنوان مســئول 
حوزه مربوطه موظف به پاســخ گویی هســتم. اما باید بگویم ۵۰ 
درصد مشکل بسیاری از هنرمندان ممنوع الکار مرتفع شده است. 
به طور کلی برداشــت ما این است که جریان وفاق اجتماعی باید 
به ســمتی برود که بر اســاس چنین رویکردی مشکلات هم حل 
شود. خوشــبختانه در این زمینه جلساتی هم با نهادهای امنیتی 
و قضائی برگزار شــد و فکر می کنــم نتایج مطلوبی هم به همراه 

داشته باشد».

ســتاره جاویــد: «ناردونه ها»، تازه تریــن اجرای گــروه «حرکت» به 
تهیه کنندگی و کارگردانی  فرزانه کابلی  است که ۲۱ دی ماه در تالار وحدت 

به روی صحنه رفت.
«ناردونه ها» که بار معنایی و اســطوره ای شــب چلــه ایرانی را به 
دوش می کشــد، اجرای اصلی خود را ۲۹ آذر ماه در آســتانه شــب یلدا 
پشت سر گذاشت و برای یک سانس دیگر در دی ماه تمدید شد. اجرایی 
که دربردارنده ســه خوانش جدید و مدرن کابلی از ســنت های حرکتی 
و اســتایل های لباس فولکلوریک ســه خطه دیگر از ایــران پهناور بود: 
جایگاه حرکات موزون و لباس منطقه «سنگسر»  (استان سمنان)، جایگاه 
حرکات موزون و لباس منطقه «کرمانج» (خراســان شــمالی) و جایگاه 

حرکات موزون و روســری منطقه «ابیانه». کابلی اجرای «شــروع ناگهان» را در مهر ماه سال جاری، 
پنج ســال پس از آخرین اجرایش در ســال ۱۳۹۸، در تالار وحدت و در سکوت خبری به روی صحنه 
برد و با اجرای «ناردونه ها» دو ماه پس از آن، جان دوباره ای یافت. آنچه هنر و نحوه ارائه کابلی را از 
سبک  و  سیاق دیگر گروه های رقص و حرکت داخلی و خارجی متمایز می کند، ارج نهادن او به آیین ها 
و ســنت های نمایشی و پوششی هر خطه و روســتا در هر نقطه از ایران است. او دهه هاست زندگی 
خود را وقف هنرش کرده و با هزینه شــخصی به اقصی نقاط ایران سفر می کند، حرکات پایه و بداهه 
و فطری ریشــه دوانده در جســم و جان مردم هر منطقه را ثبت می کند و با روتوشی مدرن و روزآمد 
از فیلتر آموزش های آکادمیک خود عبور می دهد و در نهایت، حرکاتی بســیار چشم نواز را که سرشار 
از وقار و اصالت ایرانی، ناز و کرشــمه شــاعرانه و نجابت اصیل اســت، در زرورقی از البسه رنگ رنگ 
ایرانــی  می پیچد و به نگاه بانوان هدیه می کند. او در «ناردونه ها» بدعتی نو گذارده و حرکات گروهی 
مردان کرمانجی در خراسان شمالی را دستمایه ارائه رقص کرمانجی قرار داده است. لباس هایی که 
اعضای گروه به تن دارند نیز  البسه مردان کرمانجی  است که با زبان بدن، به زیبایی می کوشند فرهنگ 

کرمانجیان خطه خراسان شمالی را روایت کنند.
منطقه سنگسر در حومه شهر سمنان، دیگر خوانش نوین او در اجرای «ناردونه ها» است. پوشش 
بانوان این منطقه به علاوه حرکات آیینی و نمایشــی که در این لباس ها و در دورهمی هایشــان اجرا 
می کنند، بن مایه یکی از ۱۸ موومانی  شده که در «ناردونه ها» شاهدش هستیم. کابلی در «ناردونه ها» 
۱۸ موومان ملی -نمایشی را از فرهنگ های کرد، آذری، کرمان، کهگیلویه، کرمانج، سنگسر، روحوضی، 

به همراه ســولوی خود و چهار ســولو باله مدرن را کــه روی ترانه های 
علیرضا قربانی، همایون شــجریان و... طراحی کرده، با لباس های فاخر 

مختص هر باله، به روی صحنه برده است.
اجراهای او  به دلیــل بک گراند بازیگری  و صحنه گردانی اش، فراتر از 
اجرای آیین های نمایشــی و حرکات موزون روی صحنه است. او در حد 
فاصلی که رقصندگانش در بک اســتیج تالار مشــغول تعویض لباس ها 
هســتند، روی صحنه می آید و با طنز کلامی و همچنین ارائه توضیحات 
فنی دربــاره چرایی انتخاب هر موومان و فرهنــگ هر منطقه که قصد 
معرفی با زبــان بدن و زبان لباس دارد، صمیمــی و خودمانی با بانوان 
گفت وگو و تماشــاچیان را ســرگرم می کند تا رقصندگان از راه برســند و 
رســالت او را روی صحنه با حرکات مدرن نمایشی که خاستگاه صد درصد ایرانی دارد، روایت کنند. 
حسن مطلع «ناردونه ها» با رقص کرمانی و لباس های الوان و زیبای زنان این سرزمین شروع می شود 
و بعد از چهار سولوی باله که کابلی روی ترانه «هم قفس» اثر «علیرضا قربانی» طراحی کرده، ادامه 
می یابد و بعد از معرفی رقص «روســری» از ابیانه ، رقص «سنگســری» از سنگســر ســمنان و رقص 
«کرمانجی» از خراسان شمالی، به سماع پرطرفدار ایرانی می رسد که حسن ختام این اجرای چشم نوا، 
روح نواز و گوش نواز اســت. خوانش او در ســماع «ناردونه ها»، خوانشی تلفیقی از سماع سیستان،  
کردســتان،  خراسان و دَمامِ بوشهری هاست که در پوششــی الوان از دامن های کلوش آینه کاری شده 
و لباس سماع ســپید دراویش با حاشیه نگاری هایی از واژه «عشق» چنان عرفان و ملکوتی را با زبان 
بدن برای تماشــاچیان روایت می کنند که گویی تک تک نت ها و حرکت ها، الساعه از ملکوت بر قلب 
تک تک ما دانلود می شود و عرفانی زمینی را که چشم ها  از آسمان ها انتظار دارد، برای دقایقی زندگی 
می کنیم. نورپردازی هنرمندانه صحنه نیز با خوانش بدن و خوانش لباس ها پازل را تکمیل می کند و 
در نهایت شاهد اثری زیبا و نجیب و هنرمندانه از زنی هستیم که خود، زندگی و اقتصادش را وقف هنر 

اصیل حرکات ایرانی کرده و ماندن در میهن را به رفتن و عوض شدن  ترجیح داده است.
به گزارش خبرنگار «شــرق»،  نادره رضایی ، معاونت هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، به اتفاق 
همکاران خــود، میهمان ویژه این اجرا بودند. کابلی روی صحنه حضــور بانو رضایی را به فال نیک 
گرفت و ابراز امیدواری کرد حضور بانوان در بدنه اجرائی وزارت فرهنگ آغازگر کنش های سازنده ای 

میان هنرمندان و مسئولان باشد و راه را برای فرداها هموار کند.

درباره اثر جدید «فرزانه کابلی»
از شروع ناگهان تا ناردونه ها

نگاه

خبر

در نشست خبری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح شد

برای خط زدن نباید عجله کنیم


